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Par lietu kārtību 

 

22. Paradokss 

Dievs, lūdzu, palīdzi man saprast Bībeles vēsti par žēlastību un likumiem un 

to, kāda loma šīm lietām ir manās attiecībās ar tevi, lai mana dzīve būtu 

līdzsvarota! 

stāsts 

Reiz dzīvoja kāds vīrs un sieva, kuri viens otru nemīlēja. Vīrs bija tik prasīgs, ka izveidoja likumu 

un noteikumu sarakstu, kuru sievai vajadzēja precīzi izpildīt. Viņš lika tai lasīt šo sarakstu katru 

dienu un ievērot ikvienu burtu. Cita starpā vīra „drīkst” un „nedrīkst” ietvēra arī tādus 

noteikumus, kuros bija norādīts, cikos sievai no rīta jāceļas, cikos viņš vēlas ēst brokastis un kā 

veicami visi mājas darbi. 

Visbeidzot vīrs nomira. Sieviete iemīlēja kādu vīrieti, kurš arī viņu ļoti mīlēja. Kad pāris 

apprecējās, vīrs darīja visu, lai jaunā sieva justos laimīga, nepārtraukti apbērdams viņu ar 

atzinīgiem vārdiem. 

Kādu dienu, kopdama māju, sieviete atrada pirmā vīra izdoto noteikumu sarakstu. To 

pārskatīdama, viņa aptvēra, ka dara visu to pašu, ko bija licis pirmais vīrs, bet jaunais 

dzīvesbiedrs par kaut ko tādu pat nebija ieminējies. Šis cilvēks bija tik laipns, ka sievas dziļākā 

vēlēšanās bija izdarīt viņam kaut ko patīkamu mīlestības, nevis pienākuma dēļ.1 

pārdomas 

Paradokss ir izteiciens vai priekšstats, kas satur acīmredzami pretrunīgas domas. 

Ticība (arī kristīgā) sevī ietver ļoti daudz paradoksu. Ticībā acīmredzami pretrunīgus 

priekšstatus uzskata par patiesiem, kaut arī eksistē acīmredzamas loģiskas pretrunas. 

Vai vēlaties kādu piemēru? 

Dievs ir viens, tomēr viņi ir trīs. 

Bībeli ir uzrakstījuši cilvēki, tomēr tā ir Dieva Vārds. 

Jēzus ir Dievs, tomēr viņš kļuva cilvēks. 

Tāpēc mums nevajadzētu uztraukties, kad atrodam vēl vienu būtisku paradoksu – likumu un 

žēlastību. 

Dievs vēlas, lai ievērojam viņa likumus; tas ir mūsu pestīšanas priekšnoteikums. BET pestīšana ir 

saņemama caur žēlastību; tā ir bez maksas – to nevar nopelnīt. 

                                                             
1 Autors nezināms. www.sermonillustrations.com/a-z/g/grace.htm, skatīts 2006. gada 12. aprīlī. 
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Lielākā daļa cilvēku reaģē negatīvi, kad saskaras ar „likumu”. Šis vārds ir saistīts ar noteiktām 

darbībām pret personas gribu, ar soda naudām, policiju, advokātiem, pat notiesājošu spriedumu 

un cietumu. Likumi bieži sagrauj mūsu cerības, tie aizliedz mums darīt to, ko vēlamies, un 

ierobežo mūsu brīvību. 

Tomēr jāatzīst, ka „likums” nav tikai un vienīgi slikts. Dabas likumi apkārtējā vidē nodrošina 

noteiktu kārtību un struktūru. Iespējams, ka mums nepatīk visi valstī izdotie likumi, bet lielākā 

daļa cilvēku taču atzīst, ka visur ir nepieciešama noteikta sistēma. Ar likuma spēku var ieviest 

ierobežojumus, bet likumi nodrošina arī aizsardzību. 

reliģiskie likumi 

Negatīvā attieksme, ko ļaudis izjūt pret likumiem, atspoguļojas arī viņu viedokļos par 

reliģiskajiem likumiem. Viņi uzreiz domā, ka ar reliģiskajiem likumiem ir jāsaprot kādi 

ierobežojumi. Tie saka: „Viņš nedrīkst nākt, jo viņa reliģija viņam to aizliedz,” – vai arī: „Viņas 

ticība viņai to neļauj.” 

Dažas kristīgās konfesijas šķiet ļoti bargas, un tāpēc, ka šie ļaudis tik skrupulozi uzsver Dieva 

likumu ievērošanas nepieciešamību, viņus sauc par burta kalpiem. Pat daudzi kristieši to uzskata 

par lamuvārdu. 

Vārds „likums” (arī: bauslība, bauslis) Bībelē lietots daudz un dažādos veidos. Atsevišķos 

gadījumos, it sevišķi apustuļa Pāvila rakstos, tas attiecas uz veselu sistēmu, kas tika izveidota 

Israēlā 1500 gadu pirms Kristus dzimšanas. Raugoties uz šo jautājumu tādā gaismā, varam teikt, 

ka likums ir Kristus priekštecis un tā prasības tika izpildītas, Kristum mirstot pie Krusta. Tāpēc 

par Kristus sekotājiem var teikt, ka viņi vairs nav „padoti bauslībai, bet gan žēlastībai”2. Tāda 

pati doma atbalsojas arī Jāņa evaņģēlijā: „.. jo bauslība ir dota caur Mozu, bet žēlastība un 

patiesība nākusi caur Jēzu Kristu.”3 Apustulis Pāvils šo vecās Derības likumu sistēmu nosauc par 

„mūsu audzinātāju”4, kas ved cilvēkus pie Kristus. 

Vai tas nozīmē, ka mūsdienās kristieši var ignorēt visus likumus, kas minēti Bībelē? Nē. Ir 

taisnība, ka daži Bībeles likumu aspekti ir zaudējuši savu tiešo nozīmi. Ceremoniālā bauslība, kas 

noteica kalpošanu svētnīcā un vēlāk arī Templī, ļoti daudz māca par to, kā Dievs izturas pret 

grēku, bet tā vairs nebija saistoša, kad Jēzus nāves brīdī priekškars Jeruzālemes templī pārplīsa 

no augšas līdz apakšai.5 

Citi Vecās Derības likumi bija civili: tie noteica, kā pārvaldīt Israēla zemi un tautu. Daži šo likumu 

principi noteikti ir interesanti, bet vairs nav tādas sociālās vides, uz kuru tie attiektos. 

Taču citiem dievišķajiem likumiem nav derīguma termiņa. Kāpēc Dieva tautai dotos veselības 

uzturēšanas principus pēkšņi varētu uzskatīt pat novecojušiem? Kāpēc vajadzētu ignorēt 

desmitās daļas maksāšanu no ienākumiem, ja ir nepieciešama draudzes finansiālā atbalsta 

sistēma, kura jau ir izrādījusies veiksmīga? 

Vissvarīgākā ir Dieva apstiprinātās likumu sistēmas centrālā daļa, kas pazīstama kā desmit 

                                                             
2 Romiešiem 6:14. 
3 Jāņa 1:17. 
4 Galatiešiem 3:24. 
5 Mateja 27:51. 
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baušļi.6 Šie principi ir bijuši spēkā vienmēr. Tie ir veiksmīgi veidotas sabiedrības pamats, kad 

ļaudis ievēro cilvēktiesības un uztic Dievam atbilstīgu lomu. Protams, ka šie desmit likumi ir 

jāizskaidro katrai paaudzei atsevišķi, lai tie spētu runāt attiecīgajā laikā dzīvojošo ļaužu ikdienas 

situācijās. Piemēram, ja viens no baušļiem māca „neiekārot” kaimiņa ēzeli7, tas nozīmē, ka man 

jābūt priecīgam par iespēju braukt ar savu Citroen Picasso un ka nevajadzētu censties iegūt 

Lexus, kuru lieto mans draugs. 

Šie desmit noteikumi piedāvā aizsardzību un drošību. Ja Bībele vēstī, ka vairs neesam „padoti 

bauslībai, bet gan žēlastībai”, būtu smieklīgi izteikt viedokli, ka šie principi vairs nav 

pamatkodekss, kas nosaka cilvēku uzvedību. Kristus ļoti skaidri formulēja domu, ka viņš ir nācis 

parādīt mums nevainojamu piemēru tam, kā šis dievišķais 

likums būtu jāievēro. Viņš bija nelokāms, sacīdams, ka nav 

nācis, lai „atmestu bauslību vai praviešus”8. Viņš uzsvēra, ka 

„pat vismazākais burts vai rakstu zīme no bauslības nezudīs, 

līdz tas viss notiks”9. 

Kāds ir visa minētā mērķis? Pirmkārt, likumi ir kā mēraukla, 

ar kuras palīdzību cilvēkam iespējams novērtēt savu rīcību. 

„Bet citādi es grēku nevarētu iepazīt kā vien caur bauslību.”10 

Šajā pantā runāts par desmit baušļiem – par cilvēces morāles 

konstitūciju. Otrkārt, likumi sniedz norādes, kā dzīvot, 

pagodinot savu Radītāju. Tie palīdz cilvēkiem parādīt savu 

ticību un mīlestību pret Dievu ļoti konkrētā veidā ar īstiem, redzamiem darbiem.11 

žēlastības dāvana 

Dieva likumi ir ļoti svarīgs kristīgās ticības pieredzes aspekts. Bet ir kāds paradokss: glābšana 

jeb pestīšana nekādā gadījumā nav iegūstama, ja mēs paļaujamies uz likumu ievērošanu, lai to 

iegūtu. Glābšana ir atkarīga tikai no žēlastības. „Jo žēlastībā jūs esat izglābti caur ticību, tas 

nenāk no jums, tā ir Dieva dāvana.”12 

Vārds „žēlastība” (angļu valodā – grace; tulk. piez.) darināts no latīņu vārda gratia, kas nozīmē 

„brīvs” vai „bez maksas”. Šim vārdam ir ļoti dziļa un bagātīga nozīme, bet tā ir padarīta lēta. Kad 

ļaudis lūdz „žēlastības laiku”, lai paveiktu kādu darbu, kura nodošanas termiņš jau ir pienācis, 

viņi neizprot vārda īsto jēgu. Žēlastību arī nevar ierobežot īsas galda lūgšana rāmītī. Tā ir 

neierobežota un sevī ietver daudz vairāk. Žēlastība ir Dieva seja, kas ir pagriezta pret pasauli. 

Tas ir jauns dzīvesveids. 

Kādai autorei bija diezgan grūti rast vārdus, lai raksturotu žēlastību: „To nevar nopirkt par 

naudu, ar prātu to nav iespējams aptvert, ar varu tai nevar pavēlēt, bet visiem, kas to pieņem, 

Dieva brīnišķīgā žēlastība tiek dota bez maksas. Cilvēki var sajust, ka viņiem tā ir nepieciešama, 

                                                             
6 2. Mozus 20. nod. 
7 2. Mozus 20:17. 
8 Mateja 5:17. 
9 Turpat, 18. pants. 
10 Romiešiem 7:7. 
11 Sk. Jēkaba 2:18. 
12 Efesiešiem 2:8. 
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un, pilnībā atteikdamies no pašpaļāvības, viņi žēlastību var saņemt kā dāvanu. Tie, kas ieies 

debesīs, tās mūrus nemērīs ar savu taisnību; tāpat vārti netiks atvērti tiem, kas ziedojuši daudz 

dārga zelta un sudraba, bet Tēva mājas daudzajos mājokļos ļaudis varēs ieiet Kristus krusta 

nopelna dēļ.”13 

Žēlastība ir saņemama bez maksas, bet tā nav lēta. Teologs Dītrihs Bonhēfers terminu „lētā 

žēlastība” lietoja, lai apzīmētu viegli saņemamu žēlastību, situāciju, kad žēlastība šķiet 

pašsaprotama lieta. Viņš teica, ka patiesa žēlastība maksā dārgi, jo tās cena bija Kristus dzīvība. 

Izmantojot tiešsaistes Bībeles (www.bibele.lv) vārdu meklēšanas funkciju, Jaunajā Derībā 

izlasiet visas vietas, kur minēts vārds „žēlastība”. Jūs pārliecināsieties, ka vairumā gadījumu šis 

termins saistīts ar Kristus vārdu. Viņš ir personificēta žēlastība. 

„Dieva žēlastībā visi tiek attaisnoti bez nopelna, jo viņš tos atpircis Kristū Jēzū.” 

(Romiešiem 3:24) 

Žēlastība ir dāvana, to neviens neuzspiež. Mums pašiem jāsaprot, ka Dieva žēlastība mums ir 

nepieciešama. Un, kad esam to saņēmuši, mums jālūdz vēl papildu žēlastība, lai mēs spētu dzīvot 

žēlastības pilnu dzīvi un mūs vadītu viņa Vārda mācības. Kas gan cits ir draudze, ja ne kristieši, 

kuri atspoguļo dievišķo žēlastību? 

ko teiksi? 

Kā tevi iespaido doma, ka žēlastība ir saņemama bez maksas, bet nav lēta? Kā tas ietekmē tavu 

priekšstatu par glābšanu? 

 

                                                             
13 White, Ellen G. God’s Amazing Grace. Review and Herald Publishing Association, 1973, 
179. lpp. (Vaita, Elena. „Dieva apbrīnojamā žēlastība”.) 

http://www.bibele.lv/

